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رئيس اتاق اصناف تهران خبر داد:

دليل اصلي افزايش قيمت ها
است:  معتقد  تهران  اصناف  اتاق  رئيس 
و  شده  قيمت ها  افزايش  باعث  ارز  نوسان 
است  ناچار  مي خرد  گران  چون  فروشنده 
کالاها  بر  شده  درج  قيمت  بفروشد  گران 
بازرسان  گيري  تصميم  و  نظارت  مبناي 

ماست.
قاسم نوده فراهاني در برنامه تيتر امشب 
با بيان اينکه همواره در سطح بازار تعدادي 
داريم،  قيمت ها  بر  نظارت  براي  بازرس 
و  گراني  بحث  اينکه  است  مهم  آنچه  گفت: 
که  است  هم  از  جدا  مقوله  دو  گرانفروشي 
گرانفروشي در سطح عرضه به عهده بازرسان 

اصناف است.
واحدهاي  هميشه  ما  کرد:  تاکيد  او 
بدون  را  کالايي  تا  مي کنيم  ملزم  را  صنفي 

فاکتور معتبر نخرند.
نوده فراهاني ادامه داد: دليل اين اقدام 
نيز اين است که قيمت درج شده بر کالاها 
مبناي نظارت و تصميم گيري بازرسان ما در 

مورد واحدهاي صنفي قرار مي گيرد.
است:  معتقد  تهران  اصناف  اتاق  رئيس 
ظرف  مشخص  قيمت  يک  از  کالايي  وقتي 
چند روز بالاتر مي رود مسئوليت آن بر عهده 
سود  از  صنفي  واحد  و  نيست  صنفي  واحد 

متعارف خود نبايد ريالي اضافه بگيرد.
به  ارجاعي  پرونده هاي  کرد:  اعلام  او 
سازمان تعزيرات هم نتيجه بازرسي بازرسان 
اتاق اصناف است که در نوبت رسيدگي قرار 

مي گيرند.
نوده فراهاني در ادامه متذکر شد: نوسان 
ارز باعث افزايش قيمت ها شده و فروشنده، 
چون گران مي خرد ناچار است گران بفروشد.
اينکه  اعلام  با  تهران  اتاق اصناف  رئيس 
بازدارنده  و  است  کم  قانون  در  جريمه  مبالغ 
نيست، گفت: با 160 بازرس و امکانات اندک 
نمي توان شهري به بزرگي تهران را کنترل کرد.

ويژه  بازرسي  مديرکل  ماجد  مجتبي 
سازمان حمايت نيز گفت: با توجه به شيوع 
ويروس کرونا، بخشي از همکاران بازرس ما 

مشمول دورکاري شدند.
هم  حکومتي  تعزيرات  سازمان  معاون 
که  قوانيني  از  برخي  که  گفته  اين  تائيد  با 
در نظام صنفي وجود دارد بازدارنده نيست، 
رئيس  به  را مکتوب  قانوني  گفت: خلاءهاي 
مجلس  جمهور،  رئيس  معاون  جمهور، 
شوراي اسلامي، مجمع تشخيص مصلحت و 

تمامي دست اندرکاران اعلام کرده ايم.

پيام تبريک مدير عامل 
چادرملو خطاب به مدير عامل 
شرکت انتقال آب خليج فارس

صنعتي  و  معدني  شرکت  مديرعامل 
چادرملو ورود اولين پمپاژ آب خليج فارس به 
مخزن 45 هزار ليتري گل گهر در سيرجان 
خليج  آب  انتقال  شرکت  مديرعامل  به  را 

فارس تبريک گفت.
به گزارش برداشت روز، به نقل از روابط 
چادرملو،  صنعتي  و  معدني  شرکت  عمومي 

متن پيام تبريک بدين شرح مي باشد؛
جناب آقاي دکتر ياري

آب  انتقال  شرکت  محترم  عامل  مدير 
خليج فارس

خبر مسرت بخش ورود اولين پمپاژ آب 
ليتري گل  هزار  مخزن 45  به  فارس  خليج 
گهر در سيرجان موجب شعف و خرسندي 
اين  اجراي  اندرکاران  و دست  متوليان  همه 

پروژه عظيم ملي گرديد .
ناپذير  اراده خلل  و  عزم   اگر  بي شک 
اجراي  جنابعالي و ساير مديران پيشگام در 
اين پروژه ملي نبود ، اين مهم هرگز به ثمر 

نمي رسيد.
بر خود وظيفه ميدانم اين موفقت بزرگ 
توجه حضرت  الهي،  عنايات  سايه  در  که  را 
معظم  مقام  رهنمودهاي   ، )عج(  عصر  ولي 
محقق  جمهوري  محترم  رياست  و  رهبري 
تلاشگران  همه  و  جنابعالي  خدمت  گرديد، 
عرض  تبريک  ارزشمند،  طرح  اين  اجراي 
و  آرزوي سلامتي  براي حضرتعالي  و  نموده 

موفقيت روز افزون مي نمايم .

رشد 61٫5 درصدي فروش 
شرکت مس در شش ماهه 

نخست امسال
بيان  با  سعدمحمدي«  »اردشير  دکتر 
اين که کل فروش شرکت ملي صنايع مس ايران 
تا پايان شهريورماه سال جاري به عدد 16 هزار 
و 195 ميليارد تومان رسيده است، گفت: اين 
ميزان فروش، رشد 61.5 درصدي را نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته نشان مي دهد.
مديرعامل  »مس پرس«  گزارش  به 
ثبت رکوردهاي  اين که  بيان  با  شرکت مس 
مديون  مس  شرکت  فروش  در  توجه  قابل 
است،  شرکت  اين  پرسنل  تمامي  تلاش 
ملي صنايع  فروش شش ماهه شرکت  گفت: 
مس ايران در سال گذشته برابر با 10 هزار و 
27 ميليارد تومان بوده است و رشد بيش از 
61 درصدي فروش در مدت زمان مشابه در 
سال جاري رکورد جديدي در تاريخ فروش 
به خاطر  که  مي شود  محسوب  مس  شرکت 
در  خدومم  همکاران  تمامي  به  رکورد  اين 

شرکت مس تبريک مي گويم.
دکتر سعدمحمدي همچنين با اشاره به 
 31 به  منتهي  يک ماهه  دوره  فروش  ميزان 
زماني  بازه  در  گفت:  نيز   1399 شهريورماه 
شرکت  فروش  ميزان  شهريورماه  يک ماهه 
ملي صنايع مس ايران 4 هزار و 286 ميليارد 
تومان بوده است که نسبت به مردادماه رشد 
47٫5 درصدي داشته است و رکورد جديدي 
در تاريخ فروش ماهانه شرکت مس محسوب 

مي شود.

 جزئيات افزايش حقوق ها 
در سال آينده

بودجه  لايحه  در  دولت  آنچه  براساس 
افزايش  ميزان  کرده،  پيش بيني  آينده  سال 
درصد   25 متوسط  طور  به  کارکنان  حقوق 
سال  بودجه  است.بخشنامه  شده  لحاظ 
1400 اخيرا توسط رييس جمهور به سازمان 
سازمان  اين  و  شد  ابلاغ  بودجه  و  برنامه 
را  بخشنامه  بودجه  لايحه  تنظيم  براي  نيز 
است. کرده  ابلاغ  اجرايي  دستگاه هاي  به 
براساس ضوابط مالي ناظر در تهيه و تنظيم 
بودجه1400، افزايش ضريب ريالي حقوق به 
طور متوسط 25 درصد تعيين شده است که 
ضريب  همين  چارچوب  در  بايد  دستگاه ها 
مشخص شده بودجه خود در سال آينده را 
قطعي  کند.رقم  پيش بيني  جاري  بخش  در 
افزايش حقوق کارکنان در نهايت به تصويب 
بودجه  لايحه  در  و  رسيده  وزيران  هيات 
گنجانده خواهد شد.افزايش حقوق و دستمزد 
مشمولين قانون کار نيز 25 درصد تعيين شده 
و رقم قطعي افزايش به تصويب شوراي عالي 
اعتبار  سقف  اساس،  رسيد.براين  خواهد  کار 
مربوط به سرانه اضافه کار کارکنان در بودجه 
سال 1400 حداکثر معادل اعتبار سرانه اضافه 
کار در سال 1399 پيش بيني خواهد شد.ميزان 
افزايش حقوق کارکنان در سال جاري به طور 
متوسط 15 درصد بود که طي مصوبه مجلس 
حداقل پرداختي به کارکنان 2.8 ميليون تومان 

تعيين شد.

يارانه 120هزار توماني به چه 
کساني پرداخت مي شود؟

از  نفر  20ميليون  گفت:  زارع  رحيم 
اقشار جامعه مشمول دريافت يارانه 120هزار 
مي شوند.  اساسي  کالا هاي  تأمين  توماني 
رحيم زارع، عضو کميسيون برنامه و بودجه 
تأمين  طرح  درباره  اسلامي  شوراي  مجلس 
کالاهاي اساسي اظهار کرد: مجلس قرار است 
را  مبلغي  دولت  با  دوطرفه  توافق  يک  طي 
براي کمک معيشت اقشار کم درآمد جامعه 
در نظر بگيرد.وي افزود: به اين منظور مبلغي 
پرداخت  براي  تومان  30هزارميليارد  حدود 
در نيمه دوم سال به  60 ميليون نفر درنظر 
برنامه  کميسيون  عضو  است.  شده  گرفته 
است؛  قرار  کرد:  تصريح  مجلس  بودجه  و 
ماهيانه  جامعه  اقشار  از  نفر  20ميليون  به 
حدود 120 هزار تومان و به 40 ميليون نفر 
ديگر به صورت ماهيانه مبلغ 60 هزار تومان 
اختصاص يابد. وي درباره زمانبندي پرداخت 
صورت  به  مذکور  مبالغ   گفت:  مبالغ  اين  
گرفته شده  نظر  در  براي مشمولان  ماهيانه 
دولت  بايد  را  آن  پرداخت  زمان  اما  است، 
مشخص کند که ممکن است بين يک تا سه 

ماه يکبار متغيير باشد.

 فرصت ارائه اظهارنامه 
ماليات بر ارزش افزوده 

تابستان تا نيمه مهرماه
امور  معاون درآمدهاي مالياتي سازمان 
آخرين  مهرماه   15 خبرداد:  کشور  مالياتي 
مهلت ارائه اظهارنامه ماليات بر ارزش افزوده 
فصل تابستان 1399 است.»محمد مسيحي« 
از  برخورداري  جهت  مالياتي  موديان  گفت: 
تسهيلات هاي قانوني و عدم جريمه مالياتي، 
تا تاريخ 15 مهرماه نسبت به ارائه اظهارنامه 
ماليات بر ارزش افزوده دوره تابستان 1399 
فرصت  متعلقه  عوارض  و  ماليات  پرداخت  و 
مطابق  تاريخ  اين  تعيين  افزود:  دارند.وي 
تکليف قانوني که به موديان نظام ماليات بر 
ارزش افزوده، حداکثر 15 روز پس از پايان 
را مي دهد،  اظهارنامه  ارائه  هر فصل مهلت 
مالياتي  درآمدهاي  است.معاون  شده  تعيين 
تاکيدکرد:  کشور  مالياتي  امور  سازمان 
طريق  از  را  خود  مالياتي  اظهارنامه  موديان 
سامانه عمليات الکترونيکي ماليات بر ارزش 
و  ماليات  و  ارائه   ir.evat آدرس  به  افزوده 
همچنين  کنند.  پرداخت  را  متعلق  عوارض 
واحدهاي  کليه  موديان،  امور  تسهيل  جهت 
ارائه  و  پاسخگوئي  آماده  موديان،  خدمات 

خدمات هستند.

 قيمت کالاها 
لحظه اي گران مي شود

نماينده يزد در مجلس از نحوه مديريت 
دولت بر بازار کالاهاي اساسي مورد نياز مردم 
يزد  نماينده  جوکار  صالح  کرد.محمد  انتقاد 
اينکه در  با بيان  در مجلس شوراي اسلامي 
چند وقت اخير به دليل برخي سو مديريت 
شده  گذشته  از  تر  کوچک  مردم  سفره  ها 
دولت  اخير  وقت  چند  در  است،گفت: 
نتوانسته در تأمين معيشت و مايحتاج مردم 
آنها  آرامش  که  جايي  تا  کند  ايجاد  ثبات 
روز  هر  اينکه  بيان  با  است.وي  رفته  بين  از 
گرانتر  اي  لحظه  خودرو  و  ساعتي  قيمت ها 
مي شوند و سفره مردم کوچکتر مي شود،  ادامه 
و دهک هاي  نيازمندان  به  تنها  نه  دولت  داد: 
پايين جامعه توجه نمي کند بلکه حداقل هاي 
زندگي آبرومند براي مردم را تأمين نمي کند 
از سوي ديگر براي کنترل بازار محصولاتي در 
حوزه پتروشيمي و فولاد که چرخه توليد آنها 
با ارز خارجي ارتباطي ندارد، برنامه اي نداشته 
مافيايي و دلالان قيمت  باندهاي  و متأسفانه 
آنها را در بازار تعيين مي کنند.رئيس کميسيون 
داشت:  اظهار  مجلس،  داخلي  امور  و  شوراها 
تداوم وضعيت نامطلوب اقتصادي که منجر به 
مشکلات اساسي در معيشت مردم و کاهش 
ارزش پول ملي شده لزوم اقدام عاجل مجلس 
تصميم  را مي طلبد که در خصوص  انقلابي 
ضروري  پيش  از  بيش  را  راهگشايي  سازي، 
در  دولت  که  شرايطي  در  ويژه  به  مي سازد 
بسياري از عرصه هاي اقتصادي مديريت امور را 
از دست داده است و عملا کنترلي بر بازار ندارد.

اخبار اخبار

به  کشور  بنادر  ظرفيت  ارتقاي  از  شهرسازي  و  راه  وزير 
280ميليون تن تا پايان دولت خبر داد و گفت: 900متر اسکله هاي 

فاز 3بندر شهيد رجايي تا دهه فجر امسال افتتاح مي شود.
مديريت  و  راهبري  ستاد  نشست  در  اسلامي   محمد 
موانع  رفع  رويکرد  با  که  هرمزگان  استان  مقاومتي  اقتصاد 
بدهي  تهاتر  امکان  به  اشاره  با  شد،  برگزار  توليد   جهش  و 
اگر  کرد:  بيان  غيردولتي،  حقوقي  و  حقيقي  اشخاص  به  دولت 
امکان  اين  کرده اند،  دريافت  بانک ها  از  تسهيلاتي  پيمانکاران 
قانون  واحده  ماده   )5( تبصره  و  بند  اساس  بر  که  دارد  وجود 

کنند. تسويه  را  خود  بدهي  بودجه 
ماليات  اداره  و  بانک ها  پيمانکاران،  ترتيب  اين  به  افزود:   وي 
مي توانند با هماهنگي موجود بين سازمان برنامه و بودجه و وزارت 

راه و شهرسازي از اين فرصت قانوني بهره مند شوند.
در  کريدور ساحلي  و 800کيلومتر  يک هزار  اينکه  بيان  با  وي 
يک هزار  ميزان  اين  از  گفت:  است،  احداث  حال  در  کشور  جنوب 
کيلومتر به بهره برداري رسيده و بقيه نيز در دست اجرا است که در 
استان هرمزگان 537 کيلومتر به بهره برداري رسيده و حدود 110 

کيلومتر در برنامه سال جاري در نظر گرفته شده است.
براي  جاري  سال  تعهدات  از  نيمي  کنون  تا  افزود:  اسلامي 

احداث نوار ساحلي در محدوده هرمزگان اجرايي شده و تا پايان سال 
تعهدات وزرات راه به طور کامل انجام مي شود که  اگر پيمانکاران 
تسهيلات لازم را دريافت کنند، اين امکان وجود دارد که دوبرابر اين 

ميزان تا پايان دولت به بهره برداري برسد.
وزير راه و شهرسازي  با اشاره به رويکرد جلب مشارکت بخش 
فاز 3 بندر شهيد  براي توسعه بندر شهيد رجايي، گفت:  خصوصي 
رجايي شايد جز معدود پروژه هايي باشد که با سه شيفت کاري در 
حال انجام است و ظرفيت بندري  را از لحاظ کانتينري از 6.3 به 
TEU 8.2 افزايش مي دهد و حدود 900 متر از اسکله هاي فاز 3 

کانتينري در  بندر شهيد رجايي تا دهه فجر به بهر برداري مي رسد.
وي افزود: با تکميل فاز 3 بندر شهيد رجايي، ظرفيت هاي قابل 
توجهي به زيرساخت هاي اين بنادر اضافه مي شود و از سويي در نظر 
حدود    ميزان  به  را  پسکرانه  اراضي  توسعه  موضوع  زمان  هم  داريم 
200 هکتار به مرحله اجرا برسانيم که با توجه به قرارگرفتن در جوار 
منطقه ويژه اقتصادي مي تواند پيشرفت اقتصادي کشور و استان را 

به همراه داشته باشد.
اسلامي اضافه کرد:  تا پايان دولت ظرفيت بنادر به 280 ميليون 
تن ارتقا پيدا خواهد کرد و در اين ميان، بندر شهيد رجايي با ظرفيت 

100 ميليون تن يکي از بنادر مهم کشور است.
وزير راه و شهرسازي با اشاره به لزوم توسعه سواحل مکران به 
عنوان طرح مورد حمايت و تأکيد مقام معظم رهبري و دولت، گفت: 
پروژه هاي توسعه سواحل مکران و توسعه صنعتي آن براي ما بسيار 
حائز اهميت است که تلاش داريم با جلب سرمايه گذاري توسعه همه 

جانبه اين منطقه را رقم بزنيم.
وي گفت: بر اساس طرح موجود، قرار است جاسک را به شبکه 
راه هاي  توسعه  و  پروژه  اين  اجراي  اميدواريم  که  کنيم  ريلي وصل 
اقتصادي  توسعه  زمينه  در  بتواند  گذاري  سرمايه  جلب  و  ارتباطي 

شهرستان بشاگرد نيز موثر باشد.

رئيس کل سازمان توسعه تجارت با بيان اينکه تنازعي بين اتاق 
کارت  تمديد  و  صدور  مورد  در  تجارت  توسعه  سازمان  و  بازرگاني 
بازرگاني وجود ندارد، گفت: تمامي مشکلات صدور و تمديد کارت 

بازرگاني حل شده است.
حميد زادبوم در مورد مشکلات پيش آمده در صدور و تمديد 
کارت بازرگاني در سامانه جامع تجارت، گفت: مسائل و مشکلات در 
اين زمينه حل شده و اصلا نيازي نيست به اين قضيه پرداخته شود. 
رئيس کل سازمان توسعه تجارت ايران در پاسخ به اين سوال 
که طرح مشکالات فعالان اقتصادي بخش خصوصي در زمينه صدور 
اخير  جلسه  جمله  از  مختلف  جلسات  در  بازرگاني  کارت  تمديد  و 
از  با وزير پيشنهادي صمت حاکي  اقتصادي  )شنبه 5 مهر( فعالان 
آن است که هنوز مشکلات حل نشده است، افزود: کساني که اين 
مسائل را مطرح مي کنند نمي دانند قضيه چيست، زيرا انتقال صدور 
بين  هماهنگي  با  تجارت  جامع  سامانه  به  بازرگاني  کارت  تمديد  و 
قاچاق  با  مبارزه  و ستاد مرکزي  وزارت صمت  ايران،  بازرگاني  اتاق 
کالا و ارز انجام شده و بر سر اجراي آن  در موعد مقرر نيز توافق 

انجام شده بود. 
وي با بيان اينکه پيش از اين مقرر شده بود که فرآيند صدور و 
تمديد کارت بازرگاني از بهمن 98 اجرايي شود، گفت: اين موضوع 
توسط قائم مقام وزير صمت در آن زمان ابلاغ شد اما به دليل شيوع 
کرونا اجراي طرح متوقف شد؛ بنابراين وزارت صمت و اتاق بازرگاني 
از آن زمان تا ابتداي مرداد ماه سال جاري که فرآيند صدور و تمديد 

کارت بازرگاني در سيستم جديد انجام شد فرصت کافي براي رفع 
اشکالات احتمالي سامانه ها و رفع عيوب را داشتند. 

زادبوم با تاکيد بر اينکه صدور کارت همچنان در اتاق بازرگاني 
انجام مي شود و اين فرآيند از آنها  گرفته نشده است، گفت: در حال 
از طريق  بازرگاني  کارت  تمديد  و  متقاضيان صدور  نام  ثبت  حاضر 
سامانه جامع تجارت انجام مي شود و در اين سامانه تمام استعلامات 
مورد نياز حتي استعلام سوء پيشينه بصورت آنلاين تهيه و پس از 

تاييد در اختيار اتاق قرار مي گيرد.  
تاييد  با  فرآيند  سري  يک  انجام  از  پس  نيز  اتاق  افزود:  وي 

سازمان هاي صمت استان ها کارت را صادر مي کند. 
از  برخي  بيان داشت:  ايران  تجارت  توسعه  رئيس کل سازمان 
با  بازرگاني  اتاق  تطابق سيستم  عدم  علت  به  آمده  پيش  مشکلات 
سيستم جديد بود بنابراين اين موضوع منجر به وقوع مشکلاتي در 

زمينه صدور و تمديد کارت بازرگاني شد. 
قانون مقررات صادرات  براساس ماده 10  اظهار داشت:  زادبوم 
و واردات ضوابطي براي صدور کارت بازرگاني وجود دارد که بخشي 
اتاق  بر عهده  بر عهده وزارت صمت و بخش ديگري  از آن ضوابط 
بازرگاني است و براساس اين قانون نظارت بر صدور کارت بازرگاني 

برعهده وزارت صمت است. 
تمديد  و  فرآيند جديد صدور  به سيستمي شدن  اشاره  با  وي 
کارت  صدور  سرعت  جديد  روش  در  داشت:  اظهار  بازرگاني  کارت 
بازرگاني 4 برابر شده است و کارت بازرگاني که در گذشته طي مدت 

30 تا 45 روز صادر مي شد هم اکنون طي يک هفته صادر مي شود. 
زادبوم اظهار داشت: با سيستمي شدن فرآيند صدور و تمديد 
کاملا  لذا  و  ندارد  اسناد وجود  تقلب  و  امکان جعل  بازرگاني  کارت 
طبيعي است که عده اي نسبت به اين سيستم  و فرآيند صدور کارت 

بازرگاني واکنش نشان دهند و اشکالاتي بر آن مطرح کنند. 
وي گفت: در حال حاضر مشکلات بين سيستم اتاق بازرگاني 
و وزارت صمت رفع شده بطوري که از چهارشنبه هفته گذشته از 
1200 تقاضاي موجود براي صدور کارت بازرگاني 750 کارت صادر 

شده است. 
زادبوم با تاکيد بر اينکه سيستمي شدن صدور و تمديد کارت 
بازرگاني به نفع نظام تجاري کشور است، بيان داشت: در ابتداي هر 
کاري اشکالاتي وجود دارد و ما منکر اشکالات سيستم جديد نبوده 
و نيستيم اما به علت پاره اي اشکالات نبايد کل سيستم را زير سوال 

برد زيرا زير سوال بردن چنين اقدام بزرگي عقب گرد است. 
رئيس کل سازمان توسعه تجارت ايران بيان داشت: هيچ تنازعي 
بين اتاق بازرگاني و سازمان توسعه تجارت وجود ندارد بلکه ممکن 
است تنازعاتي بين تيم هاي کارشناسي طرفين وجود داشته باشد 

که اين تنازعات کاملا طبيعي است. 
کارت  مسئول  تجارت  توسعه  سازمان  داشت:  اظهار  زادبوم 
خارجي  تجارت  شوراي  رئيس  عنوان  به  من  بلکه  نيست  بازرگاني 
ناظر و پيگيري کننده هستم و در مجموع سازمان بخشي به عنوان 

کارت بازرگاني ندارد. 

در حال حاضر نرخ ارز آزاد 6 برابر نرخ ارز دولتي است؛ اين فاصله 
غيرمعقول باعث شده است انگيزه هاي سوداگران براي سوءاستفاده و 

حتي قاچاق معکوس داروها به خارج از کشور افزايش يابد.
در  کشور،  از  داخل  توليد  يا  وارداتي  کالاي  خروج  فرآيند  به 
صورتي که از مبادي رسمي صادرات صورت نگيرد قاچاق معکوس 
مسافران  دارويي  خريدهاي  بحث  اخير  سال هاي  در  مي شود.  گفته 
کشورهاي همسايه از ايران در رسانه ها و محافل کارشناسي خبرساز 

بوده است.
داروخانه هاي شهرهاي  فروش  بررسي حجم  راستا  در همين 
آنها  به  مراجعه کننده  گردشگران  که حجم  آزاد  مناطق  و  زيارتي 
پديده  اين  رخداد  وضوح  به  است  مناطق  ساير  از  بيشتر  بسيار 
عجيب و غريب را نشان مي دهد. بنابراين يک سوال مشخص ذهن 
باعث  چيز  چه  است؛  کرده  درگير  خود  به  را  کارشناسي  جامعه 
ايران  از  دارو  چمداني  خريد  به  اصرار  حد  اين  تا  مسافران  شده 
به  مبدا  کشورهاي  در  داروها  همان  که  حالي  در  باشند،  داشته 

اندازه کافي وجود دارد؟
نرخ قطعي  با تصور کنترل قيمت ها  ابتداي سال 97 دولت  از 
با شروع  اما  اعلام کرد. رفته رفته  ارز دولتي  براي  را  تومان   4200
فاصله گرفتن بيشتر نرخ ارز آزاد از ارز دولتي خصوصا در طول يک 
سال اخير، انگيزه هاي شرکت هاي واردکننده دارو و مواد اوليه دارويي 

براي سوءاستفاده از اين ارز قوت گرفت.
در حال حاضر نرخ ارز آزاد تقريبا 6 برابر نرخ ارز دولتي است. 
اين فاصله غيرمعقول، تضعيف انگيزه توليد در کشور را در پي داشته 
است. همچنين انگيزه هاي سوداگران براي سوءاستفاده و حتي قاچاق 

معکوس اين داروها به خارج از کشور را افزايش داده است.
*ارز 4200 توماني دارو بايد حذف شود

در همين راستا رئيس کميسيون اقتصاد سلامت اتاق بازرگاني 
براي  توماني  ارز 4200  دريافت  به  اشاره  با  ماه 98  مهر  در  تهران 
مواد اوليه توليد دارو در کشور تصريح کرد: »بسياري از کارشناسان 
معتقدند ارز 4200 توماني دارو بايد حذف شود، زيرا در بلندمدت 
ديگر  از  مانده  جدا  جزيره  يک  به  را  صنعت  اين  روند  اين  تداوم 

نقش  براي جبران  تبديل مي کند. مي توان  ايران  اقتصاد  بخش هاي 
حمايتي دولت از صنعت دارو، هزينه هاي موجود را به بيمه ها انتقال 
داد تا بدين ترتيب هم صنعت روال عادي کار خود را دنبال کند و هم 

بيماران از طريق بيمه، حمايت هاي لازم را دريافت کنند.«
نجفي عرب ادامه داد: »وقتي ارز 4200 توماني داده مي شود، 
خطر  اين  اين رو  از  و  است  پايين  توليد  براي  شده  تمام  هزينه 
بگيرد و داروي  بازار شکل  وجود دارد که برخي سودجويي ها در 
زمينه  اين  در  هرچند  شود.  قاچاق  کشور  از  خارج  به  ايراني 
از آن است  اما گمانه زني ها حاکي  نگرفته،  ارزيابي دقيقي صورت 
اينکه  بيان  با  وي  دارد«.  ادامه  ايران  از  به خارج  دارو  قاچاق  که 
مواد  موجودي  کردند  تلاش  داروساز  1397 شرکت هاي  در سال 
با توجه  افزايش دهند، توضيح داد: »افزايش ذخاير  اوليه خود را 
عقلاني  موضوع  يک  شديد  تحريم هاي  در  کشور  گرفتن  قرار  به 
بوده و قابل تأييد است، اما اگر به دليل عدم نظارت برخي از اين 
ايران  اقتصاد  ضرر  به  فعلي  شرايط  در  قطعاً  شوند؛  قاچاق  کالا ها 

تمام خواهد شد.«
بازرگاني تهران درباره  اتاق  اقتصاد سلامت  رئيس کميسيون 
وضعيت صادرات رسمي دارو از ايران نيز اظهار کرد: »آمار ها نيز 
 80 تا   70 حدود  در  رقمي  ما  صادرات  ميزان  که  مي دهد  نشان 
در  بايد  و  نيست  رضايت بخشي  عدد  قطعاً  که  است  دلار  ميليون 
برخي  فضا  اين  در  اگر  اما  شود،  انجام  جدي  اقدامات  راستا  اين 
سودجو به سمت قاچاق دارو حرکت کنند؛ قطعاً اقدام پسنديده اي 

نيست و بايد بر اين عملکرد نظارت وجود داشته باشد.«
*ارز 4200 در واقع پرداخت يک يارانه کور است

همچنين ناصر رياحي رئيس اتحاديه واردکنندگان دارو با تاييد 
موضوع قاچاق معکوس اضافه کرد: »ارز 4200 در واقع پرداخت يک 
يارانه کور است. براي خود من اتفاق افتاده دارويي را از عراق برايم 

آورده اند که برچسب اصالت خودمان روي آن بوده است.«
از سوي ديگر احمد عليرضابيگي، عضو کميسيون امور داخلي 
کشور و شوراها، درباره حذف ارز 4200 توماني دارو گفت: »حذف 
ارز 4200 توماني دارو و تخصيص منابع حاصل از آن بدون واسطه به 

مردم ايده منطقي و قابل قبول است«.
همسايه  کشورهاي  به  دارو  قاچاق  شاهد  اينکه  بيان  با  وي 
ايران  پايين دارو در  به دليل قيمت  هستيم، گفت: »درحال حاضر 
شاهد قاچاق آن به کشورهاي همسايه هستيم. اين موضوع کاهش 

داروهاي خاص همچون انسولين در بازار را به دنبال داشته است«.
*بيمه ها امانت داري کنند

بيمه هاي  ساختار  اصلاح  اينکه   بيان  با  تبريز  مردم  نماينده 
خدمات درماني پيشنياز حذف ارز 4200 توماني دارو است، گفت:» 
ارز 4200 توماني دارو بايد حذف و مابه التفاوت آن به صورت ريالي 
به بيمه ها بايد پرداخت شود. البته بيمه ها نيز بايد امانت داري کنند 
و پوشش دارويي خود را گسترده تر کنند. بيمه هاي خدمات درماني 
يابد. در اين صورت  افزايش  بايد خصوصي شوند و نظارت بر آن ها 

قطعا پاسخگو هم خواهند بود.«
با  کشور  در  دارو  قيمت  شديد  اختلاف  که  است  پرواضح 
کشورهاي همسايه، زمينه ساز رانت و فساد بوده و انگيزه سوداگران 
را تحريک مي کند. همچنين تجربه نشان داده در اين شرايط، طمع 
اين موضوع  ايجاد مي شود که  نيز  دلالي حتي در مسافران خارجي 

قاچاق چمداني دارو را در پي خواهد داشت.
توليدکنندگان  سنديکاي  رئيس  اختراعي  فرامرز  وجود  اين  با 
با اين موضوع اضافه کرد: »دولت  با اشاره به مقابله  مواد شيميايي 
اقداماتي براي پيشگيري از اين پديده در نظر گرفته و نيروي انتظامي 
از طريق کنترل بار مسافران و داروخانه هاي شهرهاي مرزي، نظارت 

بيشتري بر خروج دارو از کشور اعمال کرده است«.
به نظر مي رسد با توجه به نکات ياد شده اصرار بر تخصيص ارز 
دولتي، فساد و رانت بيشتر را در پي خواهد  داشت. بنابراين تخصيص 
ارز دولتي بايد هر چه سريعتر متوقف شده و ارز مورد نياز اين صنايع 

با ارز نيمايي تامين شود.
بيمه  ها  به  توماني   4200 ارز  و  نيمايي  ارز  تفاوت  همچنين 
ايجاد فشار بر عموم  از  افزايش پوشش بيمه اي  با  تا  اختصاص يابد 
مردم جلوگيري شود و حمايت يارانه اي به جامعه هدف واقعي طرح 

که مردم ايران هستند، برسد.

رييس انجمن حمايت از حقوق مصرف کنندگان استان خراسان 
رضوي در بازديد از فولاد خراسان اين مجتمع را به عنوان طلايه دار 

استاندارد کيفيت در محصولات فولادي ساختماني کشور نام برد.
به گزارش روابط عمومي فولاد خراسان، سيد مهدي اصغريان، 
خراسان  استان  کنندگان  مصرف  حقوق  از  حمايت  انجمن  رييس 
رضوي و هيات همراه در روز پنج شنبه 3 مهر ماه 1399 از خطوط 
توليد کارخانه بازديد کردند و از نزديک در جريان فعاليت ها و روند 

توليدات اين مجتمع عظيم صنعتي در شرق کشور قرارگرفتند.
در ادامه اين بازديد به گفته وي اين مجموعه داراي مديريت 
توانمند و نيروي انساني متخصص و متعهد است که توانسته تکريم، 

پاسخ گويي، صداقت، رضايت مندي مصرف کنندگان را جلب کند.
صنعتي  ديگر  هاي  واحد  از  بازديد  در  اصغريان  سيدمهدي 
عنوان  به  نيشابور  شهرستان  جايگاه  به  توجه  با  گفت:  استان 
کشور  در  خراسان  فولاد  جايگاه  نيز  و  استان  صنعتي  دوم  قطب 
بازديد  اين  استاني،  نمونه کشوري و  به عنوان واحد صادر کننده 
براي رعايت  از واحد هاي صنعتي شهرستان  ارزيابي  در خصوص 
حقوق  از  حمايت  انجمن  هماهنگي  با  کنندگان  مصرف  حقوق 
ها  انجمن  ترين  فعال  از  که  نيشابور  شهرستان  کنندگان  مصرف 

در کشور مي باشد، انجام شد.
در پايان بازديد رييس انجمن حمايت از حقوق مصرف کنندگان 

که  نيشابور  شهرستان  شريف  صنعتگران  از  رضوي  خراسان  استان 
براي رشد و تعالي توليد کشور در خط مقدم جبهه اقتصادي فعال 

هستند، قدرداني نمود.
گفتني است اين انجمن هم زمان از ديگر واحدهاي صنعتي اين 
شهرستان منجمله نخريسي خسروي، پاک فيروزه، جهان الکتريک،  

توليدي ماسک صورت توسلي بازديد بعمل آورد.
کنندگان،  مصرف  حقوق  از  حمايت  انجمن  است  ذکر  شايان 
سازماني مردم نهاد است که در راستاي حمايت از مصرف کنندگان 
در سال 1385 با تصويب هيات وزرا  با گستره فعاليت در سطح ملي 

پروانه خود را از وزارت کشور دريافت و شروع به کار کرد.

وزارت راه و شهرسازي اعلام کرد:

ارتقاي ظرفيت بنادر کشور به 280ميليون تن

مشکلات صدور و تمديد کارت بازرگاني حل شد

امکان جعل و تقلب در صدور کارت از بين رفت

ارز دولتي؛ ابزار تأمين دارو براي کشورهاي همسايه!

افزايش قاچاق معکوس دارو

فولاد خراسان طلايه دار استاندار کيفيت و تکنولوژي نوين در توليد مقاطع سبک فولادهاي ساختماني

 طرح تامين 
 کالاي اساسي 
يا ابر تورم؟

حمايت از 
دهک هاي 
پايين با 
حذف ارز 
ترجيحي

يک اقتصاددان با تاکيد بر اينکه ارز ترجيحي علاوه بر 
فساد، منجر به افزايش پايه پولي مي شود، گفت: طرح تامين 
قدم  اقتصاد  کردن  ونزوئلايي  مسير  در  اساسي  کالاهاي 
برمي دارد. روش درست اين است که ارز ترجيحي حذف و فقرا 

با منابع آزاد شده از آن حمايت شوند.
براساس طرح تامين کالاهاي اساسي مقرر شده تا اعتبار 
30هزار ميليارد توماني براي تامين کالاهاي اساسي 60ميليون 
ايراني تخصيص داده شود. با وجود اينکه اواخر مرداد ماه، رئيس 
سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد که دولت امکان تامين منابع 
مالي براي طرح کالاهاي اساسي را ندارد، اکنون دويست نفر از 
نمايندگان با بررسي خارج از نوبت اين طرح در مجلس موافقت 
کردند و قرار است اين طرح فردا جهت تعيين تکليف در صحن 

ارائه شود.
علي مروي، اقتصاددان، در صفحه توييتر خود درباره اين 

طرح نوشت: گرچه حمايت نقدي از دهک هاي پايين درآمدي 
تورم  ايجاد  با  باشد که  به صورتي  نبايد  اما  اولويت هاست،  از 
جديد  فوريتي  يک  طرح  شود.  تمام  آن ها  ضرر  به  درنهايت 
مجلس با نام طرح تامين کالاهاي اساسي، در مسير ونزوئلايي 

کردن اقتصاد قدم برمي دارد.
به  مربوط  هزينه هاي  اگر  حتي  اينکه  بر  اشاره  با  وي 
اين طرح  باشد،  )بند ب( صفر  تمام  نيمه  عمراني  طرح هاي 
40هزار ميليارد تومان کسري بودجه را تشديد مي کند گفت: 
40هزار ميليارد تومان کسري بودجه در اين شرايط به معني 
افزايش پايه پولي و در نهايت بين 12 تا 16درصد تورم است. 

تورمي که بدون اين طرح هم به اندازه کافي بالا است.
مروي با تاکيد بر اينکه ارز ترجيحي نبايد به هيچ کالايي 
تعلق بگيرد اظهار داشت: راه درست اين است که مجلس ارز 
ترجيحي را حذف کند و با منابعي که از حذف ارز ترجيحي 

آزاد خواهد شد، از دهک هاي پايين درآمدي حمايت کند؛ زيرا 
ارز ترجيحي تنها به افرادي که از کالاها استفاده مي کنند نفع 
مي رساند و باز هم دهک هاي پايين از اين سياست بي نصيب 
به  بگيرد و  تا قيمت ها درست شکل  اجازه داد  بايد  هستند. 

دهک هاي پايين يارانه نقدي بر اساس دلار داده شود.
اين اقتصاددان افزود: درآمدهاي ارزي دولت در شرايط 
فعلي کمتر از ارز ترجيحي مصوب براي کالاهاي اساسي است و 
بانک مرکزي مکلف شده تا کسري خود را با نرخ نيمايي بخرد 
و با ارز ترجيحي تخصيص دهد و اين بدان معناست که ارز 

ترجيحي علاوه بر فساد، پايه پولي را هم افزايش خواهد داد.
علي مروي در پايان نوشت: نمايندگان مجلس بايد از اين 
فاجعه جلوگيري کنند و خودشان عاملي براي تشديد مشکلات 
نشوند. علي رغم اختلافات سياسي، متاسفانه دولت و مجلس در 

حرکت به سوي ابر تورم اجماع عجيبي دارند.


